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REVISTA PRESEI 

 
 

 Noi modificări la legea răspunderii magistraților: Șerban Nicolae, amendamente prin care înăsprește legea și 
taie din atribuțiile președintelui 
Legea 303/2004, prima din calupul legilor justiției, a trecut de Camera Deputaților și merge la Senat. Aici, 
senatorul Șerban Nicolae a venit cu o serie de amendamente, față de varianta din camera inferioară. 
Principalele modificări apar la răspunderea penală și pecuniară a magistraților și se introduce obligativitatea 
statului de a se întoarce împotriva magistratului care a comis o eroare judiciară. De asemenea, o modificare 
importantă este eliminarea prevederii care dădea dreptul președintelui de a refuza o singură dată motivat 
procurorii din funcțiile de conducere. 
La articoul 54, Șerban Nicolae propune abrogarea alineatului 3, cel care dădea dreptul președintelui de a refuza 
o singură dată numirea procurorilor în funcțiile de conducere: ”(3) Preşedintele României poate refuza motivat 
numirea în funcţiile de conducere prevăzute la alin. (1), aducând la cunoştinţa publicului motivele refuzului”, acest 
articol se abrogă. 
Procurorii prevăzuți la aliniatul 1 sunt următorii: 
”(1) Procurorul general al Parchetului de pe lângă Înalta Curte de Casație și Justiție, prim-adjunctul și adjunctul 
acestuia, procurorul general al Direcției Naționale Anticorupție, adjuncții acestuia, procurorii șefi de secție ai 
acestor parchete, precum și procurorul șef al Direcției de Investigare a Infracțiunilor de Criminalitate Organizată 
și Terorism și adjuncții acestora sunt numiți de Președintele României, la propunerea ministrului justiției, cu 
avizul Consiliului Superior al Magistraturii, dintre procurorii care au o vechime minimă de 10 ani în funcția de 
judecător sau procuror, pe o perioadă de 3 ani, cu posibilitatea reînvestirii o singură dată”. 
În schimb, procurorii sunt revocați din funcție pe procedura deja cunoscută, la propunerea ministrului Justiției. 
Aici apare însă o modificare și se specifică să pot fi schimbați cu avizul secției de procurori din CSM, nu cu avizul 
întregului CSM. 
Art. 54 
(4) Revocarea procurorilor din funcţiile de conducere prevăzute la alin. (1) se face de către Preşedintele României, 
la propunerea ministrului justiţiei care se poate sesiza din oficiu, la cererea adunării generale sau, după caz, a 
procurorului general al Parchetului de pe lângă Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie, cu avizul Secției pentru procurori 
a Consiliului Superior al Magistraturii, pentru motivele prevăzute la art. 51 alin. (2) care se aplică în mod 
corespunzător. 
Față de varianta venită de la Camera Deputaților, Șerban Nicolae propune o modificare radicală a răspunderii 
magistraților. Acesta prevede că statul se îndreaptă oligatoriu împotriva unui magistrat care a comis o eroare 
judiciară. (textul subliniat cu italic reprezintă diferențele față de Camera Deputaților) 
Art 96 
(1) Statul răspunde patrimonial pentru prejudiciile cauzate prin erorile judiciare. 
(2) Eroarea judiciară atrage răspunderea judecătorilor și procurorilor care şi-au exercitat funcţia cu rea-credinţă 
sau gravă neglijenţă. 
(3) Este eroare judiciară atunci când, în înfăptuirea actului de justiție, se determină o soluționare greșită a unei 
proceduri judiciare și prin aceasta se produce o vătămare a drepturilor ori intereselor legitime ale unei persoane. 
(4) Este rea-credință atunci când judecătorul sau procurorul, în exercitarea funcției, cu intenție, prin încălcarea 
Convenției pentru apărarea Drepturilor Omului și a Libertăților fundamentale, a drepturilor și libertăților 
fundamentale prevăzute de Constituția României, ori a normelor de drept material sau procesual, a determinat o 
eroare judiciară. 
(5) Este gravă neglijenţă atunci când judecătorul sau procurorul, în exercitarea funcției, din culpă, 
nesocotește normele de drept material ori procesual, determinând o eroare judiciară. 
(6) Nu este îndreptăţită la repararea pagubei persoana care, în cursul procesului, a contribuit în orice mod la 
săvârşirea erorii judiciare de către judecător sau procuror. 
(7) Pentru repararea prejudiciului produs printr-o eroare judiciară, persoana vătămată se poate îndrepta cu 
acţiune numai împotriva statului, reprezentat prin Ministerul Finanţelor Publice, în condițiile legii, la tribunalul în 
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cărui circumscripție își are domiciliul sau sediul, după caz. Plata de catre stat a sumelor datorate cu titlu de 
despagubire se efectueaza în termen de maxim 1 an de la data comunicarii hotararii judecatoresti definitive. 
(8) După ce prejudiciul cauzat de  o eroare judiciară a fost acoperit de stat, Ministerul Finanțelor Publice se 
întoarce în mod obligatoriu, pe cale judiciară împotriva judecătorului sau procurorului care a determinat eroarea 
judiciară. Competența de judecată, în primă instanță, revine Curții de Apel București, dispozițiile Codului de 
procedură civilă fiind pe deplin aplicabile. 
(9) Termenul de prescripție a dreptului la acțiune al statului, prevăzut la alin. (8) este de un an, de la data când a 
fost achitat integral prejudiciul. 
(10) Consiliul Superior al Magistraturii poate stabili condiții, termene și proceduri pentru asigurarea profesională 
obligatorie a judecătorilor și procurorilor. Asigurarea obligatorie nu poate să întârzie, să diminueze sau să înlăture 
răspunderea pentru eroare judiciară determinată de rea-credință sau gravă neglijență. 
Conform amendamentului, CSAT este eliminat din procedura de verificare a declarațiilor pe proprie răspundere 
ale magistraților, cele în care aceștia își asumă faptul că nu fac parte din serviciile secrete. Pe noua procedură 
propusă verficiarea se va face de către Comisiile parlamentare de specialitate. 
”Art. 7 
(4) Verificarea veridicității datelor din declarațiile prevăzute la alin. (2) se face de către Camera Deputaților și 
Senat, prin comisiile permanente de apărare, ordine publică și siguranță națională și prin comisiile 
permanente pentru controlul activității serviciilor de informații, după caz, anual, din oficiu sau ori de câte ori sunt 
sesizate de ministrul Justiției, Consiliul Superior al Magistraturii,  judecătorul sau procurorul vizat. Rezultatul 
verificării efective se transmite de îndată 
Consiliului Superior al Magistraturii, are valoare de informare conformă, iar răspunsul eronat se pedepseşte 
conform legii. Încălcarea dispoziţiilor alin. (1) conduce la eliberarea din funcţia deţinută, inclusiv cea de judecător 
sau procuror, în condițiile legii.”. 
La articoul 54, Șerban Nicolae propune abrogarea alineatului 3, cel care dădea dreptul președintelui de a refuza 
o singură dată numirea procurorilor în funcțiile de conducere: ”(3) Preşedintele României poate refuza motivat 
numirea în funcţiile de conducere prevăzute la alin. (1), aducând la cunoştinţa publicului motivele refuzului”, acest 
articol se abrogă. 
Prin acest amendament crește condiția de vechime pentru procurorii numiți în funcții de conducere. 
Art. 54 
(1) Procurorul general al Parchetului de pe lângă Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie, prim-adjunctul şi adjunctul 
acestuia, procurorii șefi de Direcție din cadrul Parchetului de pe lângă Înalta Curte de Casație și Justiție, precum și 
adjuncții acestora sunt numiţi de Preşedintele României, la propunerea ministrului justiţiei, cu avizul Secţiei 
pentru procurori a Consiliului Superior al Magistraturii dintre procurorii care au o vechime minimă de 15 ani în 
funcţia de procuror, pentru o perioadă de 3 ani, cu posibilitatea reînvestirii o singură dată. 
Aici se modifică faptul că procurorii sunt revocați din funcție cu avizul secției pentru procurori din cadrul CSM. În 
varianta actaulă erau destituiți cu avizul întregului CSM. 
Art. 54 
(4) Revocarea procurorilor din funcţiile de conducere prevăzute la alin. (1) se face de către Preşedintele României, 
la propunerea ministrului justiţiei care se poate sesiza din oficiu, la cererea adunării generale sau, după caz, a 
procurorului general al Parchetului de pe lângă Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie, cu avizul Secției pentru procurori 
a Consiliului Superior al Magistraturii, pentru motivele prevăzute la art. 51 alin. (2) care se aplică în mod 
corespunzător. 
Se introduce condiția de vechime de 8 ani pentru procurorii numiți în funcțiile de conducere. 
”La articolul 55, după alineatul (1) se introduce un nou alineat, alin. (11), cu următorul cuprins: 
„(11) Pot fi numiţi în funcţiile de conducere prevăzute la alin. (1) procurorii care au o vechime de minim 8 ani 
și care nu au fost sancţionaţi disciplinar în ultimii 3 ani” 
 

 Parchetul general critică modificarea Codurilor penale 
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După DNA și DIICOT, și Parchetul general critică propunerile de modificare a Codului penal și Codului de 
procedură penală. Obligativitatea transpunerii Directivei UE „este un pretext pentru a modifica arhitectura 
procesului penal, în sensul îngreunării până la lipsirea de eficiență a actului de urmărire penală”, arată 
Ministerul Public într-un comunicat. 
„Doar astfel poate fi explicată introducerea unor texte care sunt în contradicție atât cu standardele europene în 
materie, cât și cu prevederile interne, validate de Curtea Constituțională”, se arată în comunicatul postat pe 
Facebook. 
Potrivit Parchetului general, „se încearcă o limitare a aplicării unor principii fundamentale (Aflarea adevărului și 
Caracterul echitabil al procesului penal) precum și a unor instituții esențiale ale procesului penal (probatoriu, 
începerea urmăririi penale, măsuri preventive). Adoptarea acestor modificări va duce, totodată, la o limitare a 
procurorului în îndeplinirea atribuțiilor sale prioritare în materie penală, precum și în exercitarea rolului său 
constituțional de a reprezenta, în activitatea judiciară, interesele generale ale societăţii şi de a apăra ordinea de 
drept, drepturile şi libertăţile fundamentale ale cetăţenilor”. 
„Unele dintre modificările propuse a fi aduse legislației penale – limitarea sferei mijloacelor de probă; înlăturarea 
din rândul infracțiunilor pentru care se poate dispune arestarea preventivă a corupției, evaziunii fiscale, spălării 
banilor precum și a infracțiunilor pentru care legea prevede o pedeapsă cu închisoarea de 5 ani sau mai mare 
(spre exemplu, constituirea de grup infracțional organizat); restricționarea accesului rapid al procurorilor la 
informații pentru a putea acționa eficient pentru descoperirea faptelor etc. - vor avea ca efect încetinirea sau 
blocarea în anumite situații a activității de urmărire penală. 
Totodată, este de remarcat faptul că sensul amendamentelor aflate în dezbatere indică o preocupare exclusivă 
pentru respectarea drepturilor procesuale ale inculpaților și mai puțin ale persoanelor vătămate, aspect care 
încalcă principiul asigurării unui proces echitabi”, mai arată Ministerul public. 
„Nu în ultimul rând, subliniem faptul că instituirea unei răspunderi penale a autorității judiciare, în sensul 
interdicției de a comunica informații de interes din activitatea de urmărire penală este în contradicție cu 
jurispudența Curții Europene a Drepturilor Omului care recunoaște necesitatea aducerii la cunoștința publicului a 
informațiilor de interes public, cât și cu prevederile art. 31 din Constituția României, potrivit cărora dreptul 
persoanei de a avea acces la orice informaţie de interes public nu poate fi îngrădit”, potrivit comunicatului. 
Membrii Comisiei speciale conduse de social-democratul Florin Iordache vor începe lunea viitoare să dezbată 
propunerile de modificare formulate de parlamentari la Codul penal și Codul de procedură penală. Profitând de 
transpunerea Directivei UE 2016/343 a Parlamentului European și a Consiliului din 9 martie 2016 privind 
consolidarea anumitor aspecte ale prezumției de nevinovăție, parlamentarii puterii au formulat 62 de 
amendamente la Codul de procedură penală și cinci amendamente la Codul penal. Toate acestea pe lângă pozițiile 
deja formulate cu privire la abuzul în serviciu. 
(Sursa: Digi 24) 
 
 

 Laura Codruţa Kovesi, mesaj în noapte: 'E folosită doar ca un pretext pentru a elimina capacitatea 
investigatorilor' 
Procurorul-şef al DNA, Laura Codruţa Kovesi, susţine că, în cazul în care vor fi adoptate propunerile de modificare 
şi completare a Codurilor penale, în unele situaţii orice anchetă va fi deschisă va fi fără eficienţă, iar lupta cu 
corupţia nu va mai fi aceeaşi. 
"Atunci când doreşti să ai eficienţă în lupta anticorupţie sunt importante trei premise - independenţa sistemului 
judiciar, o legislaţie potrivită care să-i ofere instrumente investigative pentru a descoperi şi a dovedi acest tip de 
fapte şi nu în ultimul rând (...) o structură specializată pentru a aborda un anumit gen de infracţionalitate. Dacă 
vorbim de lupta cu corupţia, eliminarea independenţei procurorilor şi limitarea capacităţilor investigative în a 
descoperi şi a dovedi astfel de fapte cu siguranţă va avea un efect grav asupra descoperirii faptelor de corupţie în 
România. Cu siguranţă eficienţa în lupta cu corupţia nu va mai fi aceeaşi", a declarat joi, pentru AGERPRES, Laura 
Codruţa Kovesi. 
Întrebată dacă respectivele propuneri vor intra în vigoare în formula actuală, cum îşi vor desfăşura procurorii 
activitatea, Laura Codruţa Kovesi a răspuns: "Va fi extrem de dificil pentru că posibilităţile investigaţiilor vor fi 
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destul de mult reduse şi în unele situaţii orice anchetă va fi deschisă va fi fără eficienţă. (...) Există o propunere 
prin care procurorii să fie privaţi de un instrument indispensabil în investigarea infracţiunilor, şi anume accesarea 
rapidă a unor baze de date. Imaginaţi-vă dacă se comite o infracţiune de omor în spaţiul public şi criminalul 
părăseşte locul faptei cu o maşină, un procuror sau un poliţist în prezent poate verifica prin acces la baze de date 
cine este proprietarul maşinii pentru a încerca să identifice autorul faptei, ori acest lucru nu se va mai putea face, 
nu ei nu vor mai putea acţiona rapid, cu operativitate şi nu o să mai poţi administra probe în timp real şi rapid 
pentru a identifica autorul faptei". 
Cu privire la propunerile de modificare privind comunicarea informaţiilor din dosare în timpul efectuării urmăririi 
penale, Kovesi a spus că acestea vor îngrădi sau îngreuna accesul cetăţenilor la informaţii de interes public. 
"Din punctul nostru de vedere, al instituţiei, avem obligaţia de a comunica acele informaţii care sunt de interes 
pentru public, dar modificările care sunt propuse vor îngrădi sau vor îngreuna accesul cetăţenilor la informaţii de 
interes public, pentru că noi nu vom mai avea voie să furnizăm absolut nicio informaţie în legătură cu anchetele 
pe care le desfăşurăm şi atunci când vor fi învinuite persoane care deţin anumite funcţii în stat, nu se va mai putea 
spune pentru ce sunt învinuite, pentru ce au fost trimise în judecată sau ce măsuri s-au dispus", a declarat Kovesi. 
Ea a adăugat că invocarea directivei europene în această situaţie este un pretext pentru a limita capacitatea 
investigatorilor de a dovedi fapte. 
"În opinia noastră, invocarea acestei directive a Parlamentului European şi a Consiliului din 2016 este folosită doar 
ca un pretext pentru a elimina capacitatea investigatorilor de a descoperi şi a dovedi fapte penale. Scopul acestor 
modificări nu are nicio legătură cu prezumţia de nevinovăţie, pentru că în realitate toate garanţiile pe care le 
implică Directiva Uniunii Europene din 2016 sunt deja prevăzute în legislaţia internă, atât în ceea ce priveşte 
prezumţia de de nevinovăţie cât şi dreptul de a fi prezent în cadrul procedurilor penale", a arătat procurorul-şef al 
DNA. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 Sărbătorile vin cu emoţii nedorite pentru salariaţi. Doar două companii din top 10 angajatori din economie 
afirmă că majorează salariile brute cu 20% 
Milioane de angajati nu ştiu dacă de la 1 ianuarie vor mai avea aceleaşi salarii ca în 2017. ZF a întrebat zeci de 
companii ce vor face.conomie afi20% 
Deşi a trecut mai bine de o lună de când, prin ordonanţă de guvern, taxele sociale au fost transferate în totalitate 
din sarcina angajatorului în cea a angajatului, mii de salariaţi încă nu ştiu ce salarii vor avea începând cu 1 ianuarie 
2018. Până în prezent, din top 10 cei mai mari angajatori din economie, doar Dedeman şi Complexul Energetic 
Oltenia au anunţat că vor majora salariile brute ale angajaţilor cu 20% în 2018, astfel încât salariul net să rămână 
la acelaşi nivel din 2017. 
„CE Oltenia va adopta măsurile necesare pentru a nu afecta în mod negativ veniturile propriilor angajaţi. Prin 
transferarea contribuţiilor de la angajator la angajaţi, evident că salariul brut de bază al tuturor angajaţilor va fi 
majorat cu valoarea contribuţiilor“, a spus Sorin Boza, directorul Complexului Energetic Oltenia. 
Pe de altă parte, compania petrolieră OMV Petrom, unul dintre cei mai mari angajatori din România, a transmis la 
solicitarea ZF că încă se află în discuţii cu sindicatul reprezentativ. Reprezentanţii companiei nu anunţă nimic cu 
privire la refacerea contractelor de muncă, dar spun că au propus acordarea unor indemnizaţii lunare, astfel încât 
salariile nete ale angajaţilor să nu fie afectate. În cadrul OMV Petrom lucrează aproape 14.000 de angajaţi. 

 
„Ne aflăm în plin proces de negociere a contractului colectiv de muncă, cu sindicatul reprezentativ, Sindicatul 
Naţional Petrom, negocieri pe care intenţionăm să le finalizăm până la sfârşitul anului. În cadrul negocierilor, OMV 
Petrom a propus acordarea unei indemnizaţii lunare pentru ca veniturile salariaţilor noştri să nu fie afectate în 
mod negativ de recentele modificări asupra contribuţiilor sociale, modificări care pot determina diminuarea 
venitului net al salariatului cu aproximativ 20%“, au spus reprezentanţii OMV Petrom. 
(Sursa: Ziarul Financiar) 
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 Ministrul Muncii, măsuri de ULTIMĂ ORĂ pentru angajatori. Decizia luată după transferul contribuţiilor 
sociale 
Ministrul Muncii, Lia Olguţa Vasilescu, a declarat în cadrul şedinţei de Guvern de astăzi că a pregătit o hotărâre de 
Guvern care să vină în ajutorul angajatorilor. În contextul volumului mare de contracte ce urmează a fi trimise 
către Revisal după transferul contribuţiilor sociale în sarcina angajatului, ministrul Muncii susţine că a hotărât 
prelungirea termenului limită. 
"În ultima perioadă am avut consultări cu mediul de afaceri în contextul întoarcerii sarcinii fiscale de la angajator 
la angajat şi vă propun astăzi o hotărâre de guvern prin care termenul de transmitere a actelor adiţionale la 
contractele de muncă în Revisal să fie prelungit până la 31 martie 2018. Decizia vine în sprijinul angajatorilor, 
astfel încât aceştia să aibă timp suficient să transmită toate datele. În REVISAL sunt înregistrate în prezent 6.3 
milioane de contracte, aferente unui număr 5,5 milioane de angajaţi, unii dintre ei având mai multe contracte de 
muncă.", a declarat ministrul Muncii. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
 
 

 Iohannis: Proiectul de buget se află în analiză la noi. Când va fi aprobat, mă voi exprima 
 
Preşedintele Klaus Iohannis spune că proiectul de buget de stat pe anul 2018 este în analiza Administraţiei 
prezidenţiale și că va vorbi despre el atunci când va fi aprobat de Parlament. 
 „Bugetul în forma de proiect - că altceva nu avem - se află la noi în analiză şi în acest moment nu m-aş exprima 
asupra acestei chestiuni, dar în momentul în care vom avea un buget aprobat de Parlament, mă voi referi la 
această chestiune”, a spus preşedintele. 
Comisiile parlamentare au început marţi dezbaterile asupra bugetului de stat pe 2018, votul final fiind programat 
într-o şedinţă comună a Legislativului, în 21 decembrie. 
Guvernul a adoptat în şedinţa de săptămâna trecută proiectul de buget pe 2018, în care sănătatea, educaţia şi 
investiţiile sunt anunţate ca domenii prioritare. 
Cabinetul Tudose estimează o creştere a Produsului Intern Brut (PIB) de 5,5% anul viitor, până la 907,85 miliarde 
lei (196 miliarde euro), potrivit proiectului de buget pentru anul viitor, ritm în scădere faţă de estimarea Comisiei 
Naţionale de Prognoză (CNP) pentru acest an, de 6,1%. 
Proiectul de buget pentru 2018 este construit pe o creştere economică de 5,5%, inflaţie medie anuală de 3,1%, 
curs mediu de 4,55 lei/euro şi câştig salarial mediu net lunar de 2.614 lei. Deficitul bugetar (cash) este estimat la 
2,97% din PIB, în timp ce deficitul ESA este de 2,96% din PIB, cu încadrare în ţinta de deficit bugetar de sub 3% din 
PIB, potrivit Tratatului de la Maastricht. 
În proiectul de buget sunt prevăzute resursele necesare pentru acordarea de vouchere de vacanţă pentru toţi 
salariaţii din sistemul public, creşterea salariului minim şi mediu net în întreaga economie (public şi privat) cu 9%, 
majorarea, de la 1 iulie, a pensiilor cu 10% şi a pensiei minime cu 23%, potrivit Guvernului. Legat de persoanele cu 
dizabilităţi, bugetul prevede creşterea indemnizaţiei acestora cu 30% de la 1 ianuarie. 
În acelaşi timp, în buget s-au alocat 4,5 miliarde lei pentru programele de ajutor de stat care vor demara anul 
viitor. 
Veniturile bugetare proiectate pentru 2018 sunt estimate la 287,5 miliarde lei, respectiv 31,7% din PIB. Cele mai 
mari ponderi in veniturile bugetare pe 2018 le înregistrează contribuţiile sociale, cu 10,1%, urmate de TVA cu 
6,8%, accize cu 3,3%, impozit pe salarii şi impozit pe venit cu 2,3% din PIB. 
Cheltuielile bugetare pentru anul 2018 sunt estimate la 314,5 miliarde lei miliarde lei, ceea ce reprezintă 34,6% 
din PIB. 
Totodată, cheltuielile de personal sunt estimate la 81,2 miliarde lei, o creştere de 11,6 miliarde lei faţă de anul 
2017, pe fondul aplicării Legii cadru privind salarizarea personalului plătit din fonduri publice. Cheltuielile cu 
asistenţa socială ajung în 2018 la 98,6 miliarde lei, respectiv 10,9% din PIB. 
Cheltuielile cu bunurile şi serviciile vor fi în anul 2018 - 39,9 miliarde lei (4,4% din PIB), în timp ce cheltuielile cu 
datoria publică sunt estimate la 12,1 miliarde lei ( 1,3 % din PIB), potrivit proiectului. Cheltuielile cu investiţiile în 
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anul 2018 vor fi de 38,5 miliarde lei ( 4,2% din PIB), în creştere cu 13 miliarde lei faţă de anul 2017, potrivit 
estimărilor Guvernului. 
Guvernul vrea să aloce mai mulţi bani anul viitor pentru mai multe ministere, în special pentru Ministerul 
Economiei, Ministerul Culturii, Ministerul Dezvoltării Regionale şi Ministerul Educaţiei, dar vrea să taie din 
bugetele Ministerului Muncii, Ministerului Justiţiei, Ministerului Muncii şi Ministerului Justiţiei. 
Totodată, Serviciul Român de Informaţii (SRI), Serviciul de Informaţii Externe (SIE), Serviciul de Protecţie şi Pază 
(SPP) şi Serviciul de Telecomunicaţii Speciale (STS) vor avea bugetele majorate anul viitor. 
(Sursa: Digi 24) 
 

 Proiect: Cota de TVA va scădea, în agricultură, de la 19% la 9% pentru încă opt lucrări şi servicii 
Taxa pe Valoarea Adăugată (TVA) va fi redusă de la 19% la 9% pentru un număr de 42 de lucrări şi servicii agricole, 
potrivit unui proiect de Ordin comun al ministerelor Agriculturii şi Finanţelor. 
Proiectul completează lista lucrărilor în agricultură care beneficiază de această facilitate fiscală începând de la 1 
august 2016. 
Actuala listă a lucrărilor cărora li se aplică TVA de 9% se va completa cu următoarele: 
– Plantarea culturilor horticole - viţă de vie, pomi 
– Defrişarea plantaţiilor viticole şi pomicole 
– Instalarea sistemelor de susţinere, conducere şi palisaj în plantaţii viticole şi pomicole 
– Instalarea sistemelor de irigare/fertirigare în plantaţii viticole şi pomicole 
– Instalarea sistemelor de protecţie antigrindină şi antiploaie în plantaţiile viticole şi pomicole 
– Înfiinţarea şi menţinerea registrelor genealogice ale raselor de animale 
– Determinarea calităţii genetice a animalelor 
– Lucrările specifice domeniului îmbunătăţirilor funciare prevăzute de Ordinul ministrului agriculturii şi dezvoltării 
rurale nr. 157/2011 pentru aprobarea Normelor metodologice privind calculul şi plata tarifelor pentru serviciile de 
îmbunătăţiri funciare, altele decât irigaţiile. 
 
Astfel, la intrarea în vigoare a viitorului act normativ, cota redusă de TVA de 9% se aplica pentru următoarele 
prestări de servicii din agricultură: 
1. Fertilizat 
2. Arat 
3. Discuit sau grăpat 
4. Pregătit pat germinativ cu combinator şi modelat sol 
5. Semănat sau plantat 
6. Tăvălugit 
7. Stropit, prăfuit - combatere boli şi dăunători, erbicidat 
8. Tratarea seminţelor utilizate la înfiinţarea culturilor agricole, cu produse de protecţie a plantelor 
9. Recoltat sau dislocat culturi 
10. Colectarea şi balotarea materialului vegetal, prin presare în baloţi 
11. Tocat resturi vegetale 
12. Prăşit culturi 
13. Executat sau deschis rigole în vederea modelării solului la legume 
14. Nivelatul terenului agricol, prin care se asigura o suprafaţă cât mai plană terenului de cultură, prin reducerea 
abaterilor de microrelief provocate de celelalte lucrări agricole 
15. Plantatul în biloane la cartof şi legume 
16. Decoletarea la sfecla de zahăr 
17. Înşirat, balotat, păpuşit la tutun 
18. Cosit 
19. Greblat 
20. Lucrări de însilozare şi depozitare a furajelor în ferme zootehnice 
21. Scarificare, respectiv afânare adâncă pe soluri compactate 
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22. Desfundat terenul la adâncimi mari, pentru a favoriza creşterea rădăcinilor 
23. Săpat gropi pentru plantarea pomilor şi a viţei de vie 
24. Tocat coarde, crengi 
25. Lucrări de colectare, sortare, condiţionare, etichetare la legume şi fructe 
26. Operaţiuni de montare a spaţiilor protejate, respectiv sere şi/sau solare 
27. Curăţarea vegetaţiei nedorite şi distrugerea muşuroaielor de pe păşuni şi fâneţe 
28. Supraînsămânţări pe pajişti, amenajare surse de apă pentru animale pe pajişti, parcelarea pajiştilor 
29. Lucrări specifice de evacuare a dejecţiilor şi de asigurarea furajelor în/sau din fermele zootehnice 
30. Dezinfecţia, dezinsecţia şi deratizarea în fermele zootehnice, crame, depozite de păstrare a legumelor şi 
fructelor 
31. Tunsul oilor 
32. Sortarea, marcarea şi ambalarea ouălor 
33. Curăţatul copitelor sau ongloanelor la animale 
34. Decolmatat sau curăţat canale de irigaţii şi/sau de desecare 
35. Plantat culturi horticole - viţă de vie, pomi 
36. Defrişare plantaţii viticole şi pomicole 
37. Instalare sistem de susţinere, conducere şi palisaj în plantaţii viticole şi pomicole 
38. Instalare sistem de irigare/fertirigare în plantaţii viticole şi pomicole 
39. Instalare sistem de protecţie antigrindină şi antiploaie în plantaţiile viticole şi pomicole 
40. Înfiinţarea şi menţinerea registrelor genealogice ale raselor de animale 
41. Determinarea calităţii genetice a animalelor 
42. Lucrările specifice domeniului îmbunătăţirilor funciare prevăzute de Ordinul ministrului agriculturii şi 
dezvoltării rurale nr. 157/2011 pentru aprobarea Normelor metodologice privind calculul şi plata tarifelor pentru 
serviciile de îmbunătăţiri funciare, altele decât irigaţiile. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Proiect | Programul Prima casă va avea un buget de două miliarde de lei, în 2018 
Programul „Prima casă” va avea un buget de două miliarde de lei, anul viitor, potrivit unui proiect publicat în 
dezbatere de Ministerul Finanţelor Publice (MFP). 
„Având în vedere strategia programului Prima casă, se propune ca pentru anul 2018, să fie aprobată alocarea unui 
plafon al garanţiilor care pot fi emise potrivit art. 1 alin. (3) din Ordonanţa de urgenţă a Guvernului nr. 60/2009, 
aprobată cu modificări şi completări prin Legea nr. 368/2009, cu modificările şi completările ulterioare, de 2.000 
milioane lei”, se arată în proiectul publicat de Ministerul Finanţelor Publice. 
„Pentru a elimina orice echivoc în privinţa modalităţii de alocare către finanţatori a rezervei nealocate la începutul 
anului în raport cu ponderea garanţiilor acordate în favoarea fiecărui finanţator participant în program în totalul 
garanţiilor acordate în cadrul programului de la începutul anului de referinţă, se propune introducerea unei 
clarificări suplimentare care să ateste faptul că în cazul rezervei rămase nealocate din plafonul anului, alocarea se 
va efectua în funcţie de ponderea garanţiilor acordate de fiecare finanţator de la începutul anului. În vederea 
corelării prevederilor privind costul total al finanţărilor garantate pentru achiziţia de locuinţe cu cea pentru 
construcţia de locuinţe, şi pentru a se evita orice discriminare în acest sens, se propune în prezentul proiect de act 
normativ reducerea marjei maxime de dobândă de la 2,50% la 2% urmând ca finanţatorii, în termen de 7 zile de la 
data intrării în vigoare a prezentei hotarâri, să transmită FNGCIMM şi MFP nivelul costurilor totale pe care le 
aplică finanţărilor garantate pentru construcţia de locuinţe”, se mai arată în proiect. 
Garanţiile pentru creditele destinate achiziţiei sau construcţiei de locuinţe în cadrul Programului se acordă numai 
în lei, de către finanţatorii care au optat pentru împărţirea riscurilor şi pierderilor între stat şi finanţator, 
proporţional cu procentul de garantare. 
Plafonul total de garantare pentru anul 2017 a fost de 2,67 miliarde de lei, format din suma de 2,5 miliarde de lei 
stabilită conform strategiei programului şi din suma de 175,5 milioane lei din diferenţa rămasă nealocată din 
plafonul aferent anului 2016, precum şi din diferenţa neutilizată până la data de 31 decembrie 2016 din sumele 
alocate finanţatorilor din plafonul rămas disponibil în anul 2016 conform Hotărârii Guvernului nr. 899 din 29 
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noiembrie 2016 pentru completarea art. 3 din anexa nr. 1 la Hotărârea Guvernului nr. 717/2009 privind 
aprobarea normelor de implementare a programului „Prima casă". 
De la lansarea programului în anul 2009 până la finele lunii octombrie 2017, au fost acordate 236.138 de garanţii 
şi promisiuni de garantare, în valoare totală de 20,57 miliarde de lei. 
De la începutul anului 2017 şi până la finele lunii octombrie 2017 au fost acordate 21.672 garanţii, în valoare 
totală de 1,88 miliarde de lei, precum şi 8.508 de promisiuni de garantare, în valoare totală de 960 de milioane de 
lei. 
(Sursa: Mediafax) 
 
 

 Vești nesperate pentru părinți: Își pot lua concediu medical dacă au copii cu vârsta de 16 ani, nu de 7, ca până 
acum 
Măsuri extrem de importante luate de cei din Guvernul Mihai Tudose în privinţa părinţilor care au în îngrijire copii 
grav bolnavi. Părintele sau asiguratul care are legal în îngrijire un copil grav bolnav poate beneficia de concediu 
medical și de indemnizație pentru îngrijirea lui până la vârsta de 16 ani, în condițiile în care, până acum, limita de 
vârstă a copilului era de 7 ani, potrivit unei ordonanțe de urgență adoptată de Guvern în sedința de azi. 
Lista acestor afecţiuni grave se va stabili de comisiile de specialitate ale Ministerului Sănătăţii și va fi prevăzută în 
Normele de aplicare a prevederilor Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr. 158/2005 privind concediile și 
indemnizațiile de asigurări sociale de sănătate. 
De asemenea, actul normativ adoptat azi simplifică procedura de acordare a certificatelor de concediu medical 
pentru situaţiile în care asiguraţii beneficiază de concediu medical pentru îngrijirea copilului bolnav, dacă însoţesc 
copilul la tratament pe teritoriul unui stat membru al Uniunii Europene, Spaţiului Economic European şi 
Confederaţiei Elveţiene, ori pe teritoriul unui alt stat decât cele menţionate anterior. În aceste cazuri, s-au stabilit 
că certificatul de concediu medical va putea fi eliberat atât unuia dintre părinți, cât și unei persoane împuternicite 
de acesta. 
Ordonanța de urgență prevede și crearea cadrului legal pentru realizarea și implementarea unei soluții 
informatice pentru eliberarea certificatelor de concediu medical în format electronic. Astfel, medicii prescriptori 
vor putea completa și transmite angajatorilor/beneficiarilor certificatele de concediu medical în format electronic, 
prin mijloace electronice de transmitere la distanță. Certificatele vor fi semnate de medici cu semnături 
electronice calificate. 
Pe lângă măsuri menite să simplifice modul de acordare a certificatelor de concediu medical, actul normativ 
reglementează și posibilitatea acordării indemnizației de maternitate calculate în raport cu toate veniturile pe 
baza cărora s-a calculat și plătit contribuția pentru concedii și indemnizații de asigurări sociale de sănătate. De 
asemenea, ordonanța conține reglementări care pun în concordanță asigurarile sociale de sănătate cu 
modificările aduse Codului fiscal, se anunţă într-un counicat remis STIRIPESURSE.RO. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 

 Revine TAXA AUTO: Şoferii vor plăti sume mari în fiecare an 
Guvernul pregăteşte o nouă taxă auto, care nu va fi plătită la înmatriculare, ci va fi sub forma unei taxe anuale. 
Noua taxă auto va fi aplicată tuturor proprietarilor de autovehicule, indiferent dacă au plătit sau nu timbrul de 
mediu sau orice altă taxa auto, și va fi percepută anual, urmând să fie calculată în funcție de gradul de poluare 
al autovehicului, informează profit.ro. 
Pe baza acestui sistem, proprietarii mașinilor cu norma de poluare Euro 1 sau Non Euro, de exemplu, vor plăti o 
taxă anuală substanțială, de circa 200 euro/an, iar cei care dețin mașini cu norma de poluare Euro 5 și Euro 6 vor 
achita în jur de 50 euro/an, indică președintele Asociației Societăților de Service Auto, Cristian Muntean, citând 
cifre aflate în analiză și obținute din interiorul Ministerului Mediului, care pregătește noua taxă auto. 
Noile taxe sunt prevăzute să fie introduse pe parcursul anului viitor. Guvernul a început să pregătească noua taxă 
auto pornind și de la argumentul că eliminarea taxei de timbru a accelerat creșterea importurilor de mașini rulate, 
mai notează sursa citată. 
(Sursa: profit.ro) 
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 Alte 900 de doze de imunoglobulină vor fi livrate spitalelor care au urgenţe 
Alte 900 de doze de imunoglobulină pentru imunodeficienţă primară vor fi livrate în perioada următoare 
spitalelor unde există urgenţe, apoi în unităţile medicale care au solicitat medicamentul, anunţă Ministerul 
Sănătăţii, precizând că luna viitoare producătorul va mai livra încă 2.000 de doze. Potrivit ministerului, dozele de 
imunoglobulină pentru imunodeficienţă primară au primit certificatul de calitate, conform procedurilor europene, 
astfel că se va începe livrarea lor. 
“Am cerut SC UNIFARM să livreze în regim de urgenţă aceste doze de imunoglobulină ca să ajungă cât mai repede 
la pacienţi. Producătorul ne-a informat că luna viitoare va mai livra încă 2.000 de doze din acest produs”, 
transmite ministrul Sănătăţii. 
Conform Ministerului Sănătăţii, săptămâna trecută au fost livrate către unităţile sanitare peste 2.000 de doze de 
imunoglobulină pentru tratarea cazurilor de urgenţă din secţiile de Terapie Intensivă şi, până la sfârşitul acestui 
an, vor mai fi trimise către spitale încă 1.000 de doze. Ministerul precizează că a aprobat preţul pentru 
imunoglobulina utilizată în tratamentul imunodeficienţelor primare produsă de un furnizor care a părăsit piaţa din 
 România anul trecut, dar care şi-a anunţat intenţia de a reveni în ţară, conform news.ro. 
(Sursa: news.ro) 
 

 Taxa clawback, suspendată pentru doi ani în cazul medicamentelor derivate din sânge 
Obligaţia de plată a taxei de clawback pentru firmele producătoare de medicamentele derivate din sânge uman 
sau plasmă umană va fi suspendată, pe o perioadă de doi ani, începând din 1 ianuarie 2018, anunţă Ministerul 
Sănătăţii.dată pentru doi ani în cazul medicamentelor derivate din sânge 
Decizia a fost luată printr-o ordonanţă de urgenţă emisă de Guvern, joi. 
„Această măsură are ca scop asigurarea disponibilităţii permanente a tratamentelor cu medicamentele derivate 
din sânge uman sau plasmă umană, suportate din Fondul naţional unic de asigurări sociale de sănătate (FNUASS) 
şi din bugetul Ministerului Sănătăţii. Astfel, vor fi evitate pe viitor situaţiile cauzate de lipsa de pe piaţă a 
disponibilităţii acestor medicamente, situaţii care au impact direct asupra sănătăţii publice”, precizează MS, în 
comunicatul de presă. 
Pentru acoperirea deficitului bugetului Fondului naţional unic de asigurări sociale de sănătate rezultat ca urmare a 
exceptării pentru o perioadă de doi ani a deţinătorilor de autorizaţie de punere pe piaţă a medicamentelor, care 
nu sunt persoane juridice române, prin reprezentanţii legali ai acestora de la plata contribuţiei trimestriale, 
bugetul FNUASS se completează cu sume care se alocă de la bugetul de stat, conform sursei citate. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Banca Naţională a dezvăluit totul: Ce datorie externă are România la finalul acestui an 
Banca Naţională a României (BNR) a decis să scoată totul la lumină. Oficialii BNR au dezvăluit ce datorie externă 
are România la finalul acestui an. În perioada ianuarie – octombrie 2017 contul curent al balanţei de plăţi a 
înregistrat un deficit de 5302 milioane euro, comparativ cu 2 835 milioane euro în perioada ianuarie – 
octombrie2016; în structură, balanţa bunurilorși balanța veniturilor primareau consemnat deficite mai mari cu 2 
033 milioane euro, respectiv cu 296 milioane euro, balanța veniturilor secundare a înregistrat un excedent mai 
redus cu 274 milioane euro, iar balanța serviciilor a înregistrat un excedent mai mare cu 136 milioane euro. 
Contul curent al balanței de plăți (mil. euro) 
Ianuarie - octombrie 2016 Ianuarie - octombrie 2017 
CREDIT DEBIT SOLD CREDIT DEBIT SOLD 
CONTUL CURENT (A+B+C) 64878 67713 -2 835 71066 76368 -5302 
A. Bunuri şi servicii 58110 58965 -855 64849 67601 -2752 
a. Bunuri 43370 50728 -7358 47712 57103 -9391 
b. Servicii 14740 8237 6503 17137 10498 6639 
- servicii de prelucrare a bunurilor aflate în proprietatea terţilor 2184 163 2021 2429 152 2277 
- transport 4579 1 562 3017 5154 2079 3075 
- turism - călătorii 1 297 1568 -271 1 901 2641 -740 
- alte servicii 6680 4944 1 736 7653 5626 2027 
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B. Venituri primare 2490 6570 -4080 2 901 7277 -4376 
C. Venituri secundare 4278 2178 2100 3316 1 490 1 826 
p) date provizorii 
Investiţiile directe ale nerezidenţiloreîn România auînsumat 4098milioane euro (comparativ cu 3482 milioane 
euro în perioada ianuarie – octombrie 2016), din care participaţiile la capital (inclusiv profitul reinvestit net 
estimat) au însumat 3439 milioane euro, iar creditele intragrup au înregistrat valoarea netă de 659 milioane euro. 
În perioada ianuarie – octombrie 2017, datoria externă totală a crescut cu 1 391 milioane euro. În structură: 
• datoria externă pe termen lung a însumat 69559 milioane euro la 31octombrie2017 (73,8 la sută din totalul 
datoriei externe), în scădere cu 0,1 la sută faţă de 31 decembrie 2016; 
• datoria externă pe termen scurta înregistrat la 31octombrie2017 nivelul de 24742 milioane euro (26,2 la sută 
din totalul datoriei externe), în creştere cu 6,3 la sută faţă de 31 decembrie 2016. 
Datoria externă a României şi serviciul datoriei externe (mil. euro) 
Datoria externă Serviciul datoriei externe, 10 luni2017p 
Sold la 31.12.2016 Sold la 31.10.2017p 
I. Datoria externă pe termen lung 69 645 69559 14257 
I.1. Datoria publică 32 299 33745 4167 
I.1.1. Datoria publică directă 31 752 33287 4083 
I.1.2. Datoria garantatăpublic 547 458 84 
I.2. Datoria negarantată public, din care: 36 091 34625 10063 
I.2.1. Depozite pe termen lung ale nerezidenţilor 3 637 3 082 1 209 
I.3. Datoria autorităţii monetare,din care: 1 255 1 189 27 
I.3.1. Alocări de DST de la FMI 1 255 1 189 27 
II. Datoria externă pe termen scurt 23 265 24 742 42830e 
Total datorie externă (I+II) 92 910 94 301 57087 
e) date estimate 
p) date provizorii 
Rata serviciului datoriei externe pe termen lung a fost 22,0 la sută în perioada ianuarie – octombrie2017, 
comparativ cu 30,0la sută în anul 2016. Gradul de acoperire a importurilor de bunuri şi servicii la 
31octombrie2017a fost de 5,6 luni, faţă de 6,3luni la 31 decembrie 2016. 
Gradul de acoperire a datoriei externe pe termen scurt, calculată la valoarea reziduală, cu rezervele valutare la 
BNR la 31octombrie2017 a fost de 88,5 la sută, comparativ cu 90,5la sută la 31 decembrie 2016. 
Precizări metodologice 
1. Datele de balanţă de plăţi sunt revizuite lunar.Pentru a vizualiza datele aferente perioadei curente, precum și 
pe cele revizuite pentru perioada de comparație, se poate accesa link-ul Seturi de date. Seriile de date istorice 
lunare şi trimestriale începând cu anul 2005, se regăsesc înBaza de date interactivă. 
2. Standardul metodologic internaţional pentru elaborarea balanţei de plăţi este asigurat de Manualul FMI 
Balanţa de plăţi şi poziţia investiţională internaţională, ediţia a-VI-a (BPM6). Metodologia BPM6 a fost transpusă 
în legislaţia europeană prin Regulamentul UE nr. 555/2012 privind statisticile comunitare în domeniul balanţei de 
plăţi, al comerţului internaţional cu servicii şi al investiţiilor străine directe. Principalele deosebiri dintre BPM6 şi 
versiunea anterioară a manualului, BPM5 se regăsesc în documentul: Implementarea noilor standarde 
metodologice în statisticile elaborate de BNR. 
3. Pentru interpretarea datelor, la contul curent se vor avea în vedere următoarele: 3.1.Bunuri (pe principiul 
balanţei de plăţi): Sursa datelor: Institutul Naţional de Statistică – Comerţul internaţional cu bunuri. Importurile 
FOB se calculează de BNR pe baza coeficientului de transformare CIF/FOB de 1,0430 determinat de INS. Principiul 
balanţei de plăţi presupune înregistrarea bunurilor pe criteriul „schimbului de proprietate economică” (se includ 
bunurile care intră în proprietatea rezidenţilor, indiferent dacă bunurile trec sau nu frontiera ţării respective), în 
timp ce în statistica comerţului internaţional, bunurile se înregistrează după criteriul „trecerii frontierei” (se includ 
bunurile care trec frontiera, indiferent dacă se află sau nu în proprietatea rezidenţilor). Pentru asigurarea 
respectării principiului „schimbului de proprietate economică”, datele furnizate de INS sunt ajustate de BNR, 
astfel că valorile exportului şi importului de bunuri din balanţa de plăţi sunt diferite de cele din statistica 
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comerţului internaţional cu bunuri. Principala diferenţă dintre cele două statistici provine de la Prelucrarea 
bunuriloraflate în proprietatea terţilor, care, conform BPM6, a fost reclasificată de la comerţul cu bunuri la 
comerţul cu servicii, iar sursa datelor pentru această poziţie a fost modificată de la Comerţul internaţional cu 
bunuri la Cercetarea statistică trimestrială privind comerţul internaţional cu servicii, derulată de BNR; 
3.2. Servicii: Sursa datelor: Cercetarea statistică trimestrială privind comerţul internaţional cu servicii; 
3.3Venituri primare: includ venituri din muncă, venituri din investiţii în active financiare (investiţii directe, de 
portofoliu şi alte investiţii) şi alte venituri primare (impozite, subvenții); 
3.4 Venituri secundare: includ transferuri curente private şi transferuri ale administraţiei publice. 
4. Investiţiistrăine directe:Crediteledintreintermediarifinanciariafiliaţi (bănci, IFN-uri) nu suntconsiderate de 
naturainvestiţiilor directe, ci se înregistreazăîncontulfinanciar/alteinvestiţii. 
5. Soldul datoriei externe publice este calculat pe bază cash (nu include dobânda acumulată şi care nu a ajuns la 
scadenţă). Datoria externă publică directă include împrumuturile externe contractate direct de MFP şi autorităţile 
administraţiei publice locale, în baza legislaţiei privind datoria publică, inclusiv titlurile de stat cumpărate de 
nerezidenţi - calculate la valoarea de piaţă. Datoria externă garantatăpublic include împrumuturile externe 
garantate de MFP şi autorităţile administraţiei publice locale, conform legislaţiei privind datoria publică. Conform 
BPM6, alocările de DST de la FMI (pct. I.3.1 din tabel) sunt clasificate ca datorie externă pe termen lung. 
6. Rata serviciului datoriei externe pe termen lung se calculează ca raport între serviciul datoriei externe pe 
termen lung şi exportul de bunuri şi servicii. 
7. Gradul de acoperire a importurilor de bunuri și servicii se calculează ca raport între rezervele internaţionale ale 
României (valută + aur) la sfârşitul perioadei şi importul mediu lunar de bunuri şi servicii din perioada respectivă. 
8. Datoria externă pe termen scurt calculată la valoarea reziduală reprezintă soldul datoriei externe pe termen 
scurt la care se adaugă plăţile de rate de capital aferente datoriei externe pe termen lung scadente în 
următoarele 12 luni, se anunţă într-un comunicat remis STIRIPESURSE.RO. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
 

 Ministrul Transporturilor a anunţat câţi kilometri de autostradă vor fi daţi în folosinţă în 2018. Tronsoanele 
care vor fi finalizate 
Ministrul Transporturilor, Felix Stroe, a declarat joi, la Parlament, că în 2018 vor fi daţi în folosinţă 156,7 kilometri 
de autostradă. 
„Vor fi minim 156,7 kilometri daţi în folosinţă. Ca exemple, avem Ogra - Târgu Mureş, apoi trei sectoare din Târgu 
Mureş - Câmpia Turzii, Sebeş-Turda, vom finaliza şi Bucureşti-Ploieşti, Lugoj-Deva şi o parte din tronsonul de la 
Gilău”, a spus Felix Stroe, la audierea în Comisiile reunite de buget-finanţe pentru adoptarea bugetului 
Ministerului Transporturilor (MT) pe 2018. 
Pentru programul de autostrăzi şi variante ocolitoare în regim de autostradă, MT are un buget principal de 1,6 
miliarde de lei (cu 300 de milioane de lei mai mult decât în 2017), la care poate adăuga credite de angajament de 
15,6 miliarde de lei. Adăugând şi fondurile pentru şosele şi drumuri naţionale, „bugetul total al MT destinat 
sectorului rutier este de 2,7 miliarde de lei, cu 24% mai mult decât bugetul din 2017”, a mai spus Felix Stroe. 
(Sursa: Mediafax) 
 
 

 Semnal de ALARMĂ pe situaţia de la Tarom. Ministerul Transporturilor: Există riscul de AGRAVARE a situaţiei 
financiare 
Condiţiile restrictive aplicate prin lege Companiei Naţionale de Transporturi Aeriene Române Tarom pun 
societatea în inferioritate concurenţială în raport cu ceilalţi operatori aerieni, acestea produc sincope în 
gestionarea eficientă a bugetului de venituri şi cheltuieli, existând astfel riscul de agravare a situaţiei sale 
financiare, arată un proiect de act normativ publicat în dezbatere de acţionarul său majoritar, Ministerul 
Transporturilor, potrivit NEWS.RO. 
Ministerul Transporturilor vrea să modifice astfel Ordonanţa Guvernului nr. 45/1997 privind înfiinţarea Tarom, 
astfel încât bugetul companiei să fie construit şi aprobat prin ordin comun al Ministrului Transporturilor şi 
Ministrului Finanţelor Publice, la propunerea adunării generale a acţionarilor, ”fiind exceptat de la prevederile 
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legale privind fundamentarea şi aprobarea bugetului de venituri şi cheltuieli aplicabile operatorilor economici cu 
capital majoritar de stat”. 
Măsura este luată ”având în vedere că aplicarea prevederilor legale actuale privind fundamentarea şi aprobarea 
bugetelor de venituri şi cheltuieli ale operatorilor economici la care statul este acţionar unic sau majoritar impune 
o serie de condiţii restrictive care, aplicate Companiei Naţionale de Transporturi Aeriene  Române – Tarom - pun 
compania în inferioritate concurenţială, creând un cadru de funcţionare necompetitiv în raport cu ceilalţi 
operatori aerieni, români sau străini, din domeniu, într-un mediu concurenţial complet liberalizat în ceea ce 
priveşte accesul pe piaţa serviciilor de transport aerian şi politicile tarifare, limitează dezvoltarea, creează deficit 
de personal specializat în cadrul companiei şi produce sincope în gestionarea eficientă a bugetului de venituri şi 
cheltuieli”. 
Ministerul Transporturilor consideră că este necesară eliminarea de urgenţă a oricăror bariere concurenţiale care 
defavorizează compania Tarom. 
”Deoarece operatorii aerieni privaţi concurenţi, români sau străini, nu trebuie să facă faţă unor condiţii restrictive 
în gestionarea resurselor umane, materiale şi tehnice, se impune ca de urgenţă să se modifice prevederile legale 
prin care operatorul aerian naţional este pus în dezavantaj concurenţial prin imposibilitatea asigurării unui regim 
de normalitate a soluţionării operative a cerinţelor pieţii, ceea ce îi afectează performanţele şi are drept rezultat 
servicii necompetitive şi neatractive”, arată nota de fundamentare. 
Autorii proiectului mai arată că ”în lipsa unor măsuri urgente de ordin legislativ, există riscul de agravare a 
situaţiei financiare a companiei Tarom, prin imposibilitatea acesteia de a implementa politici bugetare care să-i 
permită restructurarea şi eficientizarea activităţilor în domeniile cheie (tehnic, operaţional, distribuţie şi  
marketing), în paralel cu menţinerea şi atragerea, în funcţie de necesar, a unui personal înalt calificat şi 
competitiv”. 
În plus, agravarea situaţiei financiare a Tarom şi pierderea cotei de piaţă în favoarea unor companii aeriene care 
nu au sediul principal al afacerilor în România ”va conduce la creşterea diferenţei dintre produsul intern brut şi 
venitul naţional brut, compania Tarom înregistrând în prezent venituri anuale de peste 1,1 miliarde lei, ceea ce 
reprezintă o problemă de interes public naţional”. 
Tarom a fost înfiinţată în 1954. Tarom estimează că va înregistra în acest an pierderi în valoare de 206,79 milioane 
lei, potrivit proiectului de buget. 
Anul trecut, Tarom a raportat pierderi de 46,97 milioane lei (11,1 milioane euro), pe fondul scăderii veniturilor şi 
al valorii activelor imobilizate. 
Bugetul companiei arată că 2017 ar urma să fie al zecelea an de pierderi pentru Tarom, având în vedere că 
societatea nu a mai înregistrat profit din 2007. 
De asemenea, compania estimează pentru acest an venituri totale de 1,14 miliarde lei, potrivit bugetului 
rectificat, faţă de 1,24 miliarde lei, cât arăta bugetul aprobat în septembrie. 
De altfel, la nivelul anului trecut, Tarom a realizat venituri totale de 1,24 miliarde lei. Compania preconizează că va 
ajunge la 1.900 de angajaţi la finalul acestui an. 
(Sursa: news.ro) 
 
 

 Iohannis cere reexaminarea Legii care modifică exproprierea pentru cauză de utilitate publică 
Preşedintele Klaus Iohannis, a trimis joi Parlamentului, spre reexaminare, Legea pentru modificarea şi 
completarea Legii nr. 255/2010 privind exproprierea pentru cauză de utilitate publică, necesară realizării unor 
obiective de interes naţional, judeţean şi local. 
Legea pentru modificarea şi completarea Legii nr. 255/2010 privind exproprierea pentru cauză de utilitate publică, 
necesară realizării unor obiective de interes naţional, judeţean şi local lărgeşte cadrul juridic stabilit pentru luarea 
măsurilor necesare executării lucrărilor de utilitate publică. Totodată, aceasta completează sfera reprezentanţilor 
expropriatorului, modifică şi completează regulile privind etapele exproprierii, precum şi dispoziţiile referitoare la 
documentaţiile cadastrale, comisia de verificare, avize, acorduri, certificate, proprietatea publică a unităţilor 
administrativ-teritoriale. 
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Şeful statului argumentează că această lege ar putea restrânge nejustificat dreptul de proprietate. Astfel, în 
cererea de reexaminare se precizează necesitatea simplificării procedurii de expropriere, astfel încât să se 
respecte garanţiile constituţionale în ceea ce priveşte dreptul de proprietate. 
Totodată, Iohannis argumentează că, din perspectiva respectării garanţiilor constituţionale ale dreptului de 
proprietate, legiuitorul ar trebui să reanalizeze dacă pentru toate tipurile de lucrări nou introduse prin legea 
transmisă la promulgare se justifică aplicarea unui regim juridic derogator în materie de expropriere. 
Potrivit unei prevederi legislative, deţinătorii de utilităţi care au reţele amplasate în zona unde se vor desfăşura 
lucrările de execuţie, trebuie să elibereze amplasamentul prin devierea şi protejarea reţelelor pe care le deţin. 
Într-o astfel de situaţie, relocarea utilităţilor se face în baza proiectului tehnic, costurile lucrărilor de eliberare a 
amplasamentelor fiind suportate de către expropriator. 
„În legătură cu această normă semnalăm că, în măsura în care relocarea ar presupune şi costuri de oportunitate 
necesare şi utile, altele decât cele strict legate de executarea lucrărilor aferente eliberării amplasamentelor, 
acestea ar urma să fie suportate exclusiv de deţinătorii de utilităţi, ceea ce apare ca inechitabil”, se arată în 
cererea de reexaminare. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Răspunsul Primăriei Capitalei la petiţia prin care se cere montarea de scuturi anti-suicid la metrou 
Primăria Capitalei anunţă că instituţia „nu are pârghiile legale pentru a se implica în montarea scuturilor de 
siguranţă" în staţiile de metrou, precizând că Metrorex este în administrarea Ministerului Transporturilor, nu a 
primăriei. 
Toate solicitările în aceste sens primite de către PMB vor fi direcţionate către Ministerul Transporturilor, singura 
entitate care poate lua măsuri pentru a spori siguranţa călătorilor în staţiile de metrou din Capitală. Cu toate 
acestea, Primarul General, Gabriela Firea, a declarat că susţine personal această măsura şi că va discuta cu 
Ministrul Transporturilor astfel încât cetăţenii Bucureştiului şi nu numai, să beneficieze de un transport public 
sigur şi modern, transmite instituţia printr-un comunicat de presă. 
Reacţia vine după ce peste cinci mii de oameni au semnat o petiţie online prin care vor montarea de scuturi anti-
suicid la metroul din Capitală, măsura fiind cerută după atacul de marţi seară de la staţia Dristor 1, când o tânără 
de 25 de ani a murit după ce a fost împinsă pe şine. 
Iniţiatorul petiţiei cere scuturi anti-suicid la metrou, dar şi camere de supraveghere performante montate în toate 
staţiile. 
„Dacă nu este posibil din cauze financiare montarea scuturilor, atunci montarea unor senzori în dreptul staţiilor 
pentru a opri curentul şi metroul în tunel când detectează mişcare de pe peron în direcţia zonei de rulare a 
trenului", se arată în textul petiţiei. 
Oamenii explică că aceste scuturi ant-suicid sunt ca nişte vitrine transparente, lungi cât ţine peronul, cu uşi care se 
deschid doar atunci când trenul este în staţie. 
„Acestea opresc persoanele să ajungă pe zona de rulare a metroului împiedicând tentativele de suicid/omoruri 
sau accidente", potrivit sursei citate. 
Iniţiatorul petiţiei mai solicită montarea mai multor camere de supraveghere performante cu rezoluţie mare 
pentru identificarea cât mai uşoară a persoanelor periculoase ce atentează la bunurile si viaţa călătorilor. 
Magistraţii Tribunalului Bucureşti au decis, miercuri, arestarea preventivă pe o perioadă de 30 de zile a 
Magdalenei Şerban, femeia care a împins o tânără de 25 de ani în faţa metroului, la staţia Dristor 1, victima 
decedând în urma impactului. 
(Sursa: Mdiafax) 

 Restricţii de circulaţie în Bucureşti, vineri şi sâmbătă, pentru organizarea funeraliilor Regelui Mihai / Zonele 
vizate şi sfaturile celor de la Brigada Rutieră a Capitalei 
Mai multe restricţii de circulaţie vor fi impuse, atât pentru autovehicule, cât şi pentru pietoni, în Bucureşti, în 
cursul zilelor de vineri şi sâmbătă, în contextul organizării funeraliilor Regelui Mihai I, anunţă, într-un comunicat 
de presă, Brigada Rutieră a Capitalei. 
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Conform sursei citate, vineri, de la ora 16.00, se va restricţiona traficul rutier şi parcarea autovehiculelor pe Aleea 
Colina Bucuriei, precum şi pe platoul de la baza acesteia şi în zona Gării Băneasa, perimetrul delimitat de Strada 
Tipografilor şi Gara CFR Băneasa. 
În cursul zilei de sâmbătă, se va restricţiona traficul rutier astfel: între orele 00.00 – 08.00, pe Calea Victoriei între 
Str. C.A.Rosetti şi Aleea Kretzulescu, pe Str. Dem.I.Dobrescu între Bd. Nicolae Bălcescu şi Calea Victoriei, precum şi 
pe străzile care acced în acestea; între orele 08.00 - 14.00, pe Calea Victoriei, între Piaţa Victoriei şi Str. Ion 
Câmpineanu, precum şi pe străzile care acced în acest tronson, gradual în funcţie de numărul participanţior; 
începând cu orele 11.00, pe traseul de deplasare al cortegiului funerar către Palatul Patriarhiei, respectiv: Palatul 
Regal – Calea Victoriei – Spl. Independenţei – Bd. Unirii – Aleea Colina Bucuriei. 
„Începând cu orele 14.00, ambele sensuri, gradual, în funcţie de viteza de deplasare, pe traseul de deplasare a 
cortegiului şi pe străzile care acced în acesta de la Palatul Patriarhiei către Gara Băneasa, respectiv: Aleea Colina 
Bucuriei – Pod Şerban Vodă – Bd. I.C. Brătianu – Piaţa Universităţii – Bd. Nicolae Bălcescu – Piaţa Romană – Bd. 
Lascăr Catargiu – Piaţa Victoriei – Bd. Aviatorilor – Piaţa Charles de Gaulle – Bd. Constantin Prezan – Arcul de 
Triumf – Şos. Kiseleff – Piaţa Presei Libere – Şos. Bucureşti-Ploieşti – Fântâna Mioriţa - Gara Băneasa, precum şi pe 
Şos. Bucureşti-Ploieşti, între Piaţa Presei Libere şi Pasajul Băneasa şi Str. Tipografilor, între Şos. Bucureşti-Ploieşti şi 
Bd. Poligrafiei”,precizează Brigada Rutieră a Capitalei. 
De asemenea, şi traficul pietonal va fi restricţionat în cursul zilei de sâmbătă. 
Aşadar, începând cu ora 00.00, va fi închisă circulaţia persoanelor până la defluirea totală a participanţior, pe 
trotuarul aferent Muzeului Naţional de Artă a României de pe Str. Ştirbei Vodă şi Calea Victoriei, până în dreptul 
Bisericii Kretzulescu. Ulterior, începând cu ora 8.00, traficul va fi blocat pe Aleea Colina Bucuriei, între Bd. Regina 
Maria şi Palatul Patriarhiei, precum şi pe Aleea Cristea Miron din Str. 11 Iunie, cu excepţia riveranilor. 
„De asemenea, pentru buna desfăşurare a activităţii din jurul Palatului Patriarhiei, în funcţie de numărul 
participanţilor, traficul rutier va fi restricţionat gradual pe următoarele artere: Bd. Unirii, între Bd. I.C. Brătianu şi 
Bd. Libertăţii; Spl. Independenţei, între Str. Halelor şi Pod Şerban Vodă; Str. Halelor către Spl. Independenţei; Bd. 
Regina Maria, între Bd. Libertăţii şi Aleea Colina Bucuriei, cu excepţia tramvaielor”, conform sursei citate. 
Poliţiştii propun mai multe rute ocolitoare: Şos. Bucureşti-Ploieşti – Bd. Aerogării – Str. Cpt. Alexandru Şerbănescu 
– Str. Barbu Văcărescu – Şos. Ştefan cel Mare; Piaţa Presei Libere – Bd. Mărăşti – Piaţa Montreal – Bd. Mărăşti – 
Bd. Mareşal Alexandru Averescu - Bd. Ion Mihalache – Str. Buzeşti – Str. Berzei; Piaţa Victoriei – Str. Buzeşti – Str. 
Berzei; 
„Pentru buna desfăşurare a traficului rutier, recomandăm conducătorilor auto să se deplaseze cu atenţie, să 
respecte semnalele poliţiştilor rutieri aflaţi pe traseul de deplasare şi să folosească rutele ocolitoare. Pietonii sunt 
rugaţi să circule numai pe trotuare, traversarea străzii să o facă pe la locurile marcate, la culoarea verde a 
semaforului electric şi numai după ce sunt siguri că intenţia lor de a traversa a fost observată de către 
şoferi”, menţionează Brigada Rutieră. 
(Sursa: Mediafax) 
 
 

 Comunicat de presă - Misiunea Permanentă a României la ONU 
 
Ambasadorul României la ONU a primit distincţia "Best Romanian Diplomat in the United States 2017", acordată 
de Romanian American Business Council 
 
La 13 decembrie 2017, Reprezentantul Permanent al României la ONU, Ambasadorul Ion Jinga, a primit distincţia 
"Best Romanian Diplomat in the United States în anul 2017" în cadrul Galei de Crăciun a Consiliului de Afaceri 
Româno-American (RABC - Romanian American Business Council) organizată la New York. 
 
În intervenţia sa, domnul Stefan Minovici, Preşedintele RABC, a precizat că: "Acordarea distincţiei 'Cel mai bun 
diplomat român din Statele Unite în anul 2017' ambasadorului României la ONU a fost făcută nu doar pentru 
eforturile întreprinse de acesta la Naţiunile Unite în favoarea României, ci şi pentru implicarea sa în susţinerea 
mai multor proiecte şi evenimente ale comunităţii româneşti din New York, cum ar fi Ziua României pe Broadway, 
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întâlniri cu membri ai Congresului şi oficiali americani la campaniile organizate de RABC în onoarea acestora, 
cultivarea unor relaţii de excepţie cu un spectru larg al comunităţii noastre din Statele Unite, de la reprezentanţi 
ai biserici ortodoxe, la personalităţi academice, oameni de afaceri, artişti, medici si mulţi alţii". 
 
Mulţumind pentru onoarea de a primi această distincţie, ambasadorul Ion Jinga a arătat: "Văd în acest premiu o 
recunoaştere a muncii tuturor diplomaţilor români aflaţi la post pe teritoriul SUA. Misiunile diplomatice ale 
României la Washington şi New York îşi servesc ţara cu profesionalism, dăruire şi loialitate. Atât în relaţiile 
bilaterale cu cel mai important partener strategic al nostru, cât şi în arena globală reprezentată de ONU, 
diplomaţia română se află în avangarda eforturilor comune ale autorităţilor de la Bucureşti şi ale diasporei de a 
plasa România pe o orbită de influenţă internaţională pe care ţara noastră o merită la aniversarea a 100 de ani de 
la Marea Unire". 
 
Cu acelaşi prilej, domnul Daniel Lipinski, membru al Congresului American, a primit distincţia "General George 
Pomutz Excellence Award", iar domnul Yanni Deconescu, om de afaceri româno-american, "Best Performing 
Board Member Award". 
 
Evenimentul, la care au participat peste 150 invitaţi, a avut loc la Harry F. Sinclair Mansion, clădire monument 
istoric (US National Historic Landmark) şi s-a bucurat de prezenţa Excelenţei Sale Domnul George Cristian Maior, 
Ambasadorul României în SUA, a Excelenţei Sale Ambasador Victor Moraru, Reprezentantul Permanent al 
Republicii Moldova la ONU, a doamnei Letitia James, Avocatul Poporului din New York City şi prim-vice primar al 
metropolei americane, a domnului Ed Cox, Preşedintele Partidului Republican din Statul New York, a judecătorului 
federal Robert Levy, precum şi a unor reprezentanţi de marcă ai comunităţii româno-americane din New York. 
Congressman-ul Daniel Lipinski, co-preşedinte al Grupului pentru România (Co-Chair of the Romanian Caucus) din 
Congresul American, care nu a putut participa în mod direct, a transmis un mesaj video celor prezenţi. 
 
Consiliul de Afaceri Româno-American reuneşte reprezentanţi ai mediului de afaceri româno-american din New 
York şi s-a afirmat drept o entitate dinamică şi cu viziune, fiind angajat într-o serie de proiecte economice şi 
sociale, precum şi în promovarea campaniei "Visa Waiver pentru România". RABC este, totodată, un susţinător al 
campaniei României pentru obţinerea unui loc de membru nepermanent în Consiliul de Securitate al ONU, în 
perioada 2020-2021. 
(Sursa: Agerpres) 
 
 

 Comunicat de presă – PSD 
 
Viorica Dăncilă: Pilonul social european trebuie să asigure protecţie şi incluziune socială pentru toţi cetăţenii din 
UE 
 
Strasbourg, 14 decembrie 2017, 
 
Viorica Dăncilă, lider al delegaţiei eurodeputaţilor social-democraţi din România, atrage atenţia, în Parlamentul 
European, că Pilonul social european trebuie să ofere un proiect pozitiv pentru toţi cetăţenii europeni, indiferent 
de regiunea în care locuiesc, fiind de dorit ca acesta să se aplice în toate statele membre.  
 
'Într-o Europă în plină evoluţie a pieţei muncii este important să fie luate în calcul realităţile în schimbare de pe 
această piaţă - de exemplu digitalizarea avansată a societăţii necesită o dezvoltare a competenţelor digitale ale 
forţei de muncă. Este şi motivul pentru care trebuie să fie bine definit conţinutul şi rolul Pilonului european al 
drepturilor sociale, precum şi modul în care s-ar putea asigura echitatea şi justiţia socială în Europa. În prezent 
există deja o dimensiune socială puternică la nivelul UE. Este nevoie să se pună însă accentul pe creşterea 
contribuţiei Europei sociale la competitivitatea globală a Uniunii. 
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Consider totodată că Pilonul social trebuie să ofere un proiect pozitiv pentru toţi cetăţenii europeni, indiferent de 
regiunea în care locuiesc, pe tot parcursul etapelor ciclului de viaţă. Cred de asemenea că este benefic ca 
prevederile acestuia să se aplice tuturor statelor membre ale Uniunii, pentru a asigura tutor cetăţenilor egalitate 
de şanse, acces pe piaţa muncii, condiţii de muncă echitabile, protecţie şi incluziune socială', susţine 
europarlamentarul PSD.  
 
Eurodeputata Viorica Dăncilă a transmis mesajul în contextul dezbaterii de la Strasbourg pe tema punerii în 
aplicare a Pilonului European al Drepturilor Sociale, prilej cu care s-a discutat inclusiv despre politicile privind 
ocuparea forţei de muncă şi acţiunile pentru reducerea şomajului. 
(Sursa: Agerpres) 

 Brexit. Klaus Iohannis: Situația românilor din Marea Britanie este bine rezolvată 
 
Preşedintele Klaus Iohannis a declarat, joi, că prima fază a acordului privind Brexit satisface România, arătând 
că problema cetăţenilor români care se află în Marea Britanie este bine rezolvată, potrivit Agerpres. 
"Eu cred că se va ajunge la un acord. (...) Este un document foarte tehnic deja şi un document care pe noi ne 
satisface fiindcă, de exemplu, problema cetăţenilor români care se află în Marea Britanie este bine rezolvată, sigur 
şi pentru ceilalţi, nu doar pentru români, şi multe alte probleme. Problema extrem de spinoasă a banilor a fost 
practic negociată, mai rămân practic detalii de negociat, dar suntem mult mult mai departe decât un gentleman's 
agreement sau o înţelegere de principiu, lucru care totuşi ne dă speranţe că până la sfârşitul lui 2018 vom avea o 
înţelegere clară", a spus şeful statului înainte de participarea la reuniunea Consiliului European. 
El a apreciat că reuniunea Consiliului European de iarnă este foarte importantă pentru România, în contextul în 
care a arătat că temele aflate pe agendă sunt extrem de importante. 
Şeful statului a precizat că se va discuta despre colaborarea pe Apărare. 
"O discuţie care se anunţă foarte interesantă, fiindcă vom avea şi participare la nivel foarte înalt de la NATO şi 
vom armoniza punctele de vedere", a spus Iohannis. 
El a indicat că se va discuta şi despre migraţie, pentru care se încearcă găsirea unor soluţii pe termen mediu şi 
lung, cultură şi educaţie. 
"Dorim să căutăm căi pentru a veni, de exemplu, în sprijinul tinerilor care vor să studieze", a adăugat Iohannis. 
Şeful statului a precizat că vineri va avea loc o premieră - un Eurosummit cu participarea statelor care nu sunt 
membre în zona euro. El a arătat că există o propunere a Comisiei Europene de a sprijini statele care nu sunt încă 
membre euro şi doresc să devină prin programe specifice. 
"Este o primă discuţie exploratorie la nivel de lideri şi aceste teme nu vor fi bătute în cuie astăzi. (...) Crearea unui 
fond european probabil va aduce, dacă se agreează, o întărire a disciplinei în materie, ceea ce nu este rău de loc, 
dar aceasta este o decizie care în primul rând trebuie să o ia cei din zona euro. Discuţiile în jurul unui ministru care 
este şi de finanţe şi pentru zona euro este o discuţie care încă este foarte aprinsă între membrii zonei euro. 
România nu are de gând acum să aibă o poziţie foarte pregnantă în zone unde deocamdată nu suntem membri. 
Noi ne concentrăm pe chestiuni, cum ar fi de exemplu, un proiect foarte bun de sprijinire a statelor care doresc să 
devină membre în zona euro", a adăugat preşedintele Iohannis. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 Bruxellesul aruncă 'BOMBA' anului: România se pregătește să intre în Schengen 
În foarte scurt timp se pregătește aderarea României la spațiul Schengen. Sunt mai multe surse politice de 
la Bruxelles care anunță acest lucru. În întâmpinarea deciziei care va fi luată în scurt timp și anunțată până la 
finele anului , mai mulți lideri politici importanți au transmis acest mesaj. 
”Trebuie să extindem spațiul Schengen fără nicio ezitare asupra României și Bulgariei și apoi, asupra Croației. 
Credem că este necinstit să excludem aceste țări din spațiul Schengen”, a fost mesajul lui Gianni Pittella, potrivit 
Antena 3. 
(Sursa: Antena 3) 
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 Uniunea Europeană aprobă PESCO, planul de intensificare a cooperării în domeniul apărării / Donald Tusk: O 
veste proastă pentru inamicii UE 
Liderii ţărilor Uniunii Europene au aprobat joi seară, în cursul summitului de la Bruxelles, planul de Cooperare 
Structurată Permanentă (PESCO), un proiect prin care sunt intensificate activităţile de cooperare militară. 
Planul de Cooperare Structurată Permanentă (PESCO) are obiectivul integrării comandamentelor, entităţilor din 
industria militară şi structurilor operaţionale a 25 de state membre ale Uniunii Europene. 
În cadrul PESCO vor fi implementate 17 proiecte de cooperare militară, printr-o finanţare iniţială de cinci miliarde 
de euro, relatează publicaţia EUObserver. 
Secretarul general NATO, Jens Stoltenberg, a salutat efortul ţărilor europene, evidenţiind necesitatea 
complementarităţii între Alianţa Nord-Atlantică şi Uniunea Europeană. 
Preşedintele Consiliului European, Donald Tusk, a catalogat aprobarea planului drept "o veste proastă pentru 
inamicii" Uniunii Europene. 
La proiectul PESCO vor participa toate statele UE, cu excepţia Danemarcei, Maltei şi Marii Britanii. 
"În urmă cu peste jumătate de secol, a fost creată o viziune ambiţioasă a Comunităţii Europene pentru Apărare, 
dar lipseau unitatea şi curajul materiliazării acţiunilor. Visul era în disonanţă cu realitatea. Astăzi, acest vis devine 
realitate", a declarat Donald Tusk, potrivit agenţiei Reuters, la reuniunea Consiliului European, aflată în curs la 
Bruxelles. 
Preşedintele Franţei, Emmanuel Macron, a catalogat decizia drept "un progres concret", în timp ce premierul 
Olandei, Mark Rutte, a observat că proiectul PESCO va face Uniunea Europeană mai activă pe plan internaţional şi 
va contribui la susţinerea oferită Alianţei Nord-Atlantice. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 UE: O noua discutie asupra cotelor de refugiati, impasul se mentine 
Cei 28 au avut o "vie discuţie" joi asupra cotelor de primire a refugiaţilor, care nu a condus la depăşirea de către 
Uniunea Europeană a impasului legat de această măsură controversată, la originea unor tensiuni ce ajung până în 
centrul instituţiilor europene, scrie AFP. 
 
Dezbaterea a durat timp de mai bine de două ore în cadrul unui dineu cu uşile închise la care au luat parte liderii 
ţărilor membre UE şi care nu a făcut obiectul unor concluzii scrise, la finalul primei zile a summitului de la 
Bruxelles. 
 
"Punctele de vedere ale unora şi ale altora nu s-au schimbat", a explicat cancelarul german, Angela Merkel, 
constatând că va trebuie continuată munca până în iunie, data limită fixată de statele UE pentru deblocarea, după 
mai multe luni, a reformei privind regulile europene de azil. 
 
"Discuţia a fost una vie pentru că divergenţele sunt mari", a recunoscut premierul olandez, Mark Rutte, înainte de 
a admite, fatalist, că "nu există nicio soluţie pentru găsirea unui consens asupra cotelor", notează AFP. 
 
De o parte, ţările din grupul de la Vişegrad ( Cehia, Polonia, Slovacia, Ungaria) se declară gata să-şi arate 
solidaritatea financiară cu ţările aflate în prima linie a sosirilor de migranţi, precum Italia, dar exclud primirea 
solicitanţilor de azil intraţi în UE prin Marea Mediterană. 
 
De cealaltă parte, un grup de ţări, condus de Berlin, acceptă că solidaritatea se poate exprima în diferite 
modalităţi, dar insistă ca nicio ţară să nu poată fi scutită de la împărţirea primirii refugiaţilor. 
 
"Cotele au divizat cu adevărat UE, trebuie să fim prudenţi pentru viitor", a avertizat premierul slovac, Robert Fico, 
anunţând cu ţările de la Vişegrad un ajutor de 35 milioane de euro în sprijinul acţiunilor Italiei pentru gestionarea 
migraţiei din Libia. 
 
Prim-ministrul italian, Paolo Gentiloni, a salutat ajutorul financiar, "dar asta nu schimbă cu nimic divergenţele 
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referitoare la relocalizările refugiaţilor". "O să le discutăm în seara aceasta, fără a le rezolva", s-a resemnat 
Gentiloni. 
 
"Conform concepţiei mele, nu poate să existe solidaritate selectivă între statele membre", a subliniat şi Angela 
Merkel. 
 
Preşedintele francez, Emmanuel Macron, a considerat că "fiecare trebuie să facă concesii". El a salutat gesturile 
de "bunăvoinţă" din partea ţărilor din grupul de la Vişegrad, dar a apreciat că "asta nu rezolvă totul". 
(Sursa: Agerpres) 
 

 Uniunea Europeană va extinde termenul de aplicare a sancţiunilor economice impuse Rusiei 
Liderii Uniunii Europene au convenit, joi, să prelungească cu încă şase luni termenul de aplicare a sancţiunilor 
economice împotriva Rusiei, pentru anexarea Peninsulei Crimeea şi pentru implicarea sa în conflictul din estul 
Ucrainei, informează site-ul agenţiei de presă Reuters. 
siei 
Actualele măsuri punitive, ce vizează sectoarele energetic, militar şi financiar, ar urma să expire la sfârşitul lunii 
ianuarie a anului 2018. 
”Uniunea Europeană este unită în privinţa reînnoirii sancţiunilor economice impuse Rusiei”, a afirmat Donald 
Tusk, preşedintele Consiliului European. 
Potrivit sursei citate, Uniunea Europeană va adopta oficial noile sancţiuni în următoarele săptămâni. 
Moscova a precizat în repetate rânduri că nu va renunţa la Peninsula Crimeea, pe care a anexat-o în 2014, act ce 
nu a fost recunoscut la nivel internaţional. 
Occidentul susţine că Moscova s-a implicat activ în conflictul din estul Ucrainei, oferind sprijin separatiştilor 
proruşi. În urma acestui conflict izbucnit în 2014, peste 10.000 de oameni şi-au pierdut viaţa. 
(Sursa: Mediafax) 

 Coreea de Nord avertizează că Statele Unite riscă să producă un conflict nuclear / ONU, China şi Rusia 
îndeamnă Phenianul şi Washingtonul să înceteze provocările 
Administraţia Donald Trump riscă să genereze război nuclear în Peninsula Coreea, avertizează regimul de la 
Phenian, condus de Kim Jong-Un, denunţând o presupusă blocadă militară impusă de Statele Unite. 
Administraţia Donald Trump riscă să genereze război nuclear în Peninsula Coreea, avertizează regimul de la 
Phenian, condus de Kim Jong-Un, denunţând o presupusă blocadă militară impusă de Statele Unite. 
"Clica lui Donald Trump face un pas extrem de periculos şi mare spre război nuclear prin încercarea nechibzuită de 
impunere a unei blocade navale împotriva ţării noastre", a transmis Ministerul nord-coreean de Externe, potrivit 
unui comunicat difuzat de agenţia oficială de presă, KCNA. 
"În cazul în care Statele Unite şi susţinătorii acestei ţări încearcă să impună blocada navală contra naţiunii 
noastre, vom considera că este un act de război şi vom riposta prin măsuri nemiloase de autoapărare aşa cum am 
avertizat în mod repetat", a subliniat Ministerul de Externe de la Phenian. 
Tensiunile între Statele Unite şi Coreea de Nord s-au amplificat după o serie de teste balistice şi nucleare nord-
coreene şi din cauza unor exerciţii militare efectuate de SUA, Coreea de Sud şi Japonia. Atât regimul Kim Jong-Un, 
cât şi preşedintele SUA, Donald Trump, s-au ameninţat reciproc cu distrugerea. "În Coreea de Nord există un 
regim depravat, o bandă de criminali. Dacă acest om al rachetelor, Kim Jong-Un, se va angaja în misiunea 
sinucigaşă de a ameninţa SUA, vom distruge total Coreea de Nord", a afirmat Donald Trump în discursul rostit la 
Adunarea Generală ONU. 
ONU, China şi Rusia îndeamnă Coreea de Nord şi SUA să înceteze provocările 
Organizaţia Naţiunilor Unite, China şi Rusia au îndemnat Coreea de Nord şi Statele Unite să înceteze acţiunile 
provocatoare, insistând că trebuie evitat un război în Peninsula Coreea. 
Criza privind programul nord-coreean de înarmare trebuie soluţionată prin dialog, nu prin război, a declarat joi Xi 
Jinping, preşedintele Chinei. "Criza din Peninsula Coreea trebuie rezolvată prin dialog şi consultări", a spus Xi 
Jinping, potrivit site-ului agenţiei Reuters. 
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Liderul de la Beijing a făcut aceste declaraţii după ce secretarul de Stat american, Rex Tillerson, a semnalat 
disponibilitatea iniţierii dialogului necondiţionat cu Phenianul. Însă Casa Albă a atras atenţia că nu vor avea loc 
negocieri până când Coreea de Nord nu îşi va corecta atitudinea. 
La rândul său, Antonio Guterres, secretarul general ONU, a insistat ca regimul din Coreea de Nord şi alte ţări să 
respecte rezoluţiile Naţiunilor Unite. "Cel mai grav scenariu la care se poate ajunge este să intrăm în război prin 
acţiuni inconştiente", a avertizat el. 
Preşedintele Rusiei, Vladimir Putin, a catalogat oferta de negocieri făcută de Rex Tillerson drept "un semnal foarte 
bun", avertizând că un atac american asupra Coreei de Nord ar avea consecinţe devastatoare. "Credem că cele 
două părţi trebuie să înceteze agravarea situaţiei", a subliniat liderul de la Kremlin. 
(Sursa: Mediafax) 
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